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ေမ့အသံ
အတြဲ(၂)၊ အမွတ္-၁၆ စက္္တင္ဘာ ၁၆ ရက္၊ ၂ဝ၂၀လစဥ္သတင္းလႊာ

ၾသဂုတ္ ၁၄၊ ၂၀၂၀

၂၀၂၀ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြဲတြင္ ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည့္ ပါတီ 
အမ်ားစုက အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၃၀ ရာခိုင္ႏႈန္းထိ 
ထည့္သြင္းေရြးခ်ယ္လာၾကသည္ကို ေတြ႕ရသည္။

ယခုလပိုင္းအတြင္းမွာ ပါတီမ်ားသည္ ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည့္ 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းစာရင္းမ်ားကို ထုတ္ျပန္ေၾကညာခဲ့ၾကသည္။ 
ယင္းထုတ္ျပန္ေၾကညာခ်က္မ်ားအရ ပါတီအမ်ားစုက အမ်ဳိးသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားကို ယခင္၂၀၁၅ ေရြးေကာက္ပြဲထက္ ပို၍ 
ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္လာၾကၿပီး ပါတီအမ်ားစုက ၃၀ ရာခိုင္ႏႈန္းေက်ာ္ထိ 
ေရြးခ်ယ္ယွဥ္ၿပိဳင္လာၾကသည္ကို ေတြ႕ရသည္။ 

အင္အားႀကီးပါတီျဖစ္သည့္ အမ်ဳ းိသားဒီမုိကေရစီအဖြ႕ဲခ်ဳ ပ္ (NLD) 
ကေတာ့ အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၂၀ ရာခိုင္ႏႈန္း ပါဝင္ 

ယွဥ္ၿပိဳင္မည္ျဖစ္ၿပီး ၂၀၁၅ ေရြးေကာက္ပြဲတုန္းက အမ်ဳိးသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၁၃ ရာခိုင္ႏႈန္း ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္ခဲ့သည္ဟု သိရ 
သည္။ ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည့္ အမ်ဳ းိသမီးကုိယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားသည္ 
၂၀၁၅ ခုႏွစ္က အႏုိင္ရခ့ဲသည့္ အမ်ဳ းိသမီးကုိယ္စားလွယ္မ်ား အမ်ားစု 
ပါဝင္ၿပီး ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းအသစ္မ်ားလည္း ပါဝင္သည္ဟု 
NLD ပါတီမွတာဝန္ရွိသူက သတင္းမီဒီယာမ်ားကို ေျဖၾကားခဲ့သည္။ 

ျပည္ေထာင္စုၾက့ံခုိင္ေရးႏွင့္ ဖြ႕ံၿဖိဳးေရးပါတီ (USDP) က အမ်ဳ းိသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၃၀ ရာခိုင္ႏႈန္း ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည္ျဖစ္သည္။ 
ပါတီသစ္မ်ားျဖစ္သည့္ ၈၈ မ်ဳိးဆက္  ေက်ာင္းသားေခါင္းေဆာင္ 
ဦးကိုကိုႀကီး ဥကၠ႒အျဖစ္ တာဝန္ယူသည့္ ျပည္သူ႔ပါတီက အမ်ဳိးသမီး 
(၃၀) ရာခုိင္ႏုွန္း ေရြးခ်ယ္ဖုိ႔ရိွသလုိ အမ်ဳးိသမီးလႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ 
ေဒါက္တာသက္သက္ခိုင္ ဥကၠ႒အျဖစ္ တာဝန္ယူထားသည္ ျပည္သူ႔ 
ေရွ႕ေဆာင္ပါတီကလည္း ပါတီကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း အမ်ားစုသည္ 

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲ ပါတီအမ်ားစုက 
အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၃၀ ရာခိုင္ႏႈန္းထိ 

ထည့္သြင္းေရြးခ်ယ္လာၾက



2 အတြဲ(၂)၊ အမွတ္-၁၆ သတင္း

ဤသတင္းလႊာကို ကမ ၻာလံုးဆိုင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးတိုးတက္ေရးစိန္ေခၚမႈမ်ား အေျဖရွာရန္အတြက္ အဖြဲ႕အစည္းမ်ားႏွင့္ သုေတသီမ်ားအတြက္ ေငြေၾကးေထာက္ပံ့ေပးေန 
သည့္ ကေနဒါအျပည္ျပည္ဆိုင္ရာဖြံ႕ၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (IDRC)ႏွင့္ Global Affairs Canada တို႔မွ ေထာက္ပံ့ေပးျခင္းျဖစ္သည္။ ယခုသတင္းစာတြင္ 
ပါဝင္ေသာ အေၾကာင္းအရာမ်ားကို မည္သည့္အဖြဲ႕အစည္းမဆို လြတ္လပ္စြာမွ်ေဝႏိုင္သည္။ 
သတင္းလႊာကို အခမဲ့ရယူႏုိင္ရန္ shweshwe.kyinhlaingg@gmail.com သို႔ ဆက္သြယ္ႏုိင္ပါသည္။

အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားျဖစ္သည္ဟု သိရသည္။
ရွမ္းျပည္နယ္အတြင္းရွိ အင္အားႀကီးပါတီႀကီးတစ္ခုျဖစ္သည့္ 

ရွမ္းတိုင္းရင္းသားမ်ားဒီမိုကေရစီအဖြဲ႕ခ်ဳပ္ (SNLD) က အမ်ဳိးသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္း ၃၇ ရာခိုင္ႏႈန္း ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည္ဟု သိရ 
သည္။  ကယန္းအမ်ိဳးသားပါတီ (KNP) က အမ်ိဳးသမီးႏွင့္လူငယ္မ်ား 
ကို ဦးစားေပးယွဥ္ၿပိဳင္သြားမွာျဖစ္ၿပီး အမ်ဳိးသမီး ၅၀ ရာခိုင္ႏႈန္းအထိ 
ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္သြားမည္ဟုဆိုသည္။ မြန္ညီၫြတ္ေရးပါတီ၊ အမ်ဳိးသား 
ဒီမိုကေရစီအင္အားစုပါတီ (NDF) တို႔ကလည္း အမ်ဳိးသမီး ၃၀ 
ရာခိုင္ႏႈန္းပါဝင္ရန္ မူဝါဒခ်မွတ္ထားသည္ဟု သတင္းမီဒီယာမ်ားကို 
ေျဖၾကားထားသည္။ ျမန္မာႏုိင္ငံ၏တစ္ခုတည္းေသာ အမ်ဳ းိသမီးပါတီ 
ျဖစ္သည့္ အမ်ိဳးသမီးပါတီ(မြန္)မွလည္း အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ 
ေလာင္း (၇) ဦး ပါဝင္ယွဥ္ၿပိဳင္မည္ဟု ဒီဗြီဘီသတင္းဌာနတြင္ ေဖာ္ျပ 
ထားသည္။ ၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ ပါတီအမ်ားစုက အမ်ဳိးသမီး 
မ်ားအျပင္ လူငယ္မ်ားကိုလည္း ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းအျဖစ္ 
ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္လာသည္ကို ေတြ႕ရသည္။

၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲတြင္ အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ား
ကို ဦးစားေပးေရြးခ်ယ္လာသည့္အေပၚ အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕အစည္းမ်ား 
က ႀကိဳဆုိၾကသည္။ အမ်ိဳ းသမီးကုိယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားကုိ ဦးစားေပး 
ေရြးခ်ယ္သလို သူတို႔အတြက္ လိုအပ္သည့္ေထာက္ပံ့မႈမ်ားလည္း 
ျပဳလုပ္ေပးဖို႔လိုအပ္သည္ဟု ေထာက္ျပၾကသည္။ 

ပညာအလင္းပြင့္ျမန္မာသုေတသနေဖာင္ေဒးရွင္း (EMReF) မွ 
အႀကီးတန္းပ႐ိုဂရမ္မန္ေနဂ်ာ (Gender and Livelihood) 
ေဒၚေအးလဲ့ထြန္းက ''လာမယ့္ ၂၀၂၀ ေရြးေကာက္ပြဲမွာ အမ်ဳိးသမီး
ကုိယ္စားလွယ္ေလာင္းအေရအတြက္ကို အရင္ကထက္ပုိၿပီး ထည့္သြင္း 
လာၾကလို႔ ပါတီအသီးသီးကို ေက်းဇူးတင္ပါတယ္။ ႏုိင္ငံေရးပါတီ 
ေတြမွာ အမ်ဳ းိသမီးလႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ေလာင္းဦးေရ အနည္းဆုံး 
၃၀ ရာခုိင္ႏႈန္းရွိဖုိ႔ဆိုတာကို အမ်ဳိးသမီးအေရးေဆာင္ရြက္ေနတဲ့ 
အဖြဲ႕အစည္းေတြေရာ၊ ကြၽန္မတုိ႔ရရွိလာတဲ့ သုေတသနရလဒ္ေတြ 
အေပၚမွာ အေျခခံၿပီးေတာ့ေရာ တုိက္တြန္းခဲ့တာၾကာပါၿပီ။ ဒါကုိ 

အေလးထားၿပီး ေဆာင္ရြက္လာတယ္လုိ႔ ျမင္ပါတယ္။ အမ်ဳိးသမီး 
ေတြ လႊတ္ေတာ္ထဲမွာ ပိုၿပီးေနရာရဖုိ႔ဆုိတာ ႏိုင္ငံေရးပါတီတစ္ခု 
တည္းနဲ႔ပဲ သက္ဆုိင္တာေတာ့မဟုတ္ဘူး။ စြမ္းရည္ျပည့္၀ၿပီး စြမ္းေဆာင္ 
ႏုိင္တဲ့ ကုိယ္စားလွယ္ေတြျဖစ္ဖုိ႔ က်န္တဲ့အရပ္ဘက္အဖြဲ႕အစည္းနဲ႔ 
ႏုိင္ငံတကာအဖြဲ႕အစည္းေတြကလည္း ၀ိုင္းၿပီးပံ့ပိုးေပးဖုိ႔လိုပါတယ္။ 
ၿပီးေတာ့ ရပ္ရြာလူထုက အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ စြမ္းေဆာင္ရည္ကုိ 
အသိအမွတ္ျပဳၿပီး ပိုၿပီးလက္ခံလာႏုိင္ေအာင္ လူထုရဲ႕အသိအျမင္ 
ပိုႏုိးၾကားလာဖုိ႔ ဆက္ၿပီး ေဆာင္ရြက္ရပါဦးမယ္""ဟု ေျပာၾကားသည္။

ပညာအလင္းပြင့္ျမန္မာသုေတသန ေဖာင္ေဒးရွင္း (EMReF) က 
၂၀၂၀ ခုႏွစ္၊ ဧၿပီလ (၁၉) ရက္ေန႔က ျမန္မာႏုိင္ငံရွိ ႏိုင္ငံေရးပါတီမ်ား 
အေနျဖင့္ အမ်ဳ းိသမီးမ်ားႏုိင္ငံေရးတြင္ ပါဝင္မႈျမႇင့္တင္ရန္ လုပ္ေဆာင္ 
သင့္သည့္ အေၾကာင္းအရာမ်ားႏွင့္ပတ္သက္သည့္ သုေတသန 
စာတမ္းျဖစ္သည့္ ''Party Building and Candidate Selection- 
Intraparty Politics and Promoting Gender Equality in 
Myanmar""ကို ထုတ္ျပန္ခဲ့သည္။ သုေတသနေတြ႕ရွိခ်က္အေပၚ 
မူတည္၍ အမ်ဳိးသမီးမ်ား ႏိုင္ငံေရးတြင္ပိုမိုပါဝင္ႏိုင္ရန္ ႏိုင္ငံေရးပါတီ 
မ်ား လုပ္ေဆာင္သင့္သည့္ အခ်က္ (၈) ခ်က္ကို ေထာက္ျပထားသည္။ 
ယင္းအခ်က္မ်ားထဲတြင္ မဲဆြယ္ကာလအတြင္း အမ်ဳိးသမီးကိုယ္စား
လွယ္ေလာင္းမ်ားအတြက္ ပါတီမ်ားက ေထာက္ပံ့ေပးသင့္သည့္ 
အခ်က္မ်ားကိုလည္း ေထာက္ျပထားသည္။ ၎တို႔မွာ အမ်ဳိးသမီး 
အေရြးေကာက္ခံ ကုိယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားကုိ ဘ႑ာေရးပံ့ပိုးမႈ 
ေပးရန္၊ ရပ္ေ၀းနယ္ေျမမ်ားသို႔ မဲဆြယ္စည္း႐ုံးေရးဆင္းသည့္အခါ 
အမ်ဳိးသမီးမ်ားအတြက္ လံုၿခံဳေရးတုိးျမႇင့္ေရးႏွင့္  အနီးကပ္ပံ့ပိုးကူညီ 
ေပးမည့္သူ ထားရွိေပးရန္၊ အလားအလာရွိေသာ အမ်ဳိးသမီး 
လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ေလာင္းမ်ားအတြက္ လႊတ္ေတာ္ႏွင့္  
မဲဆြယ္စည္း႐ုံးေရးဆုိင္ရာ အရည္အခ်င္းမ်ား တိုးတက္လာေစရန္ 
အတြက္ သင္တန္းမ်ားေပးရန္၊ အေရြးေကာက္ခံကုိယ္စားလွယ္မ်ား 
အြန္လိုင္းတြင္ ေဆာင္ရြက္ႏုိင္ေသာကိစၥမ်ားအတြက္ အေလ့အထ 
ေကာင္းႏွင့္ ကြၽမ္းက်င္မႈမ်ားကို တည္ေဆာက္ေပးရန္ စသည့္အခ်က္ 

shweshwe.kyinhlaingg@gmail.com
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www.facebook.com/emrefmyanmarwww.emref.org၀၉-၄၂၀၀၀၆၁၁၃ info@emref.org

တို႔ျဖစ္သည္။ ယင္းသုေတသနသည္ ကေနဒါအျပည္ျပည္ဆိုင္ရာ 
ဖြံ႕ၿဖိဳးေရးသုေတသနစင္တာ (IDRC) ၏ ရန္ပံုေငြျဖင့္ ေဆာင္ရြက္ 
သည့္ (၃) ႏွစ္တာ သုေတသနစီမံကိန္းမွ အစိတ္အပုိင္းတစ္ခုျဖစ္သည္။ 
သုေတသနစာတမ္းအျပည့္အစံုကို EMReF ဝက္ဘ္ဆိုက္ျဖစ္သည့္ 
www.emref.org တြင္ ေဒါင္းလုပ္ဒ္ရယူႏိုင္သည္။

၂၀၂၀ ခုႏွစ္၊ ၾသဂုတ္လ (၁၄) ရက္ေန႔ထိ ျပည္ေထာင္စု 
ေရြး ေကာက္ပြဲေကာ္မရွင္က ထုတ္ျပန္ထားသည့္ အခ်က္အလက္မ်ား 
အရ ျမန္မာႏိုင္ငံတြင္ မွတ္ပံုတင္ထားသည့္ႏိုင္ငံေရးပါတီေပါင္း ၉၄ ခု 
ရွိပါသည္။ ျပည္ေထာင္စုအဆင့္ႏွင့္ ျပည္နယ္/တိုင္းေဒသႀကီး 

လႊတ္ေတာ္မ်ားတြင္ယွဥ္ၿပိဳင္ႏိုင္သည့္ လႊတ္ေတာ္ကိုယ္စားလွယ္ 
ေနရာေပါင္း ၁၁၇၁ ေနရာရွိသည္။ ၂၀၂၀ အေထြေထြေရြးေကာက္ 
ပြဲတြင္ မဲေပးခြင့္ရွိသူ လူဦးေရ ၃၇ သန္းေက်ာ္ရွိၿပီး ၁၇ သန္းေက်ာ္ 
သည္ အမ်ဳိးသားမ်ားျဖစ္၍ ၁၉သန္းေက်ာ္သည္ အမ်ဳိးသမီးမ်ားျဖစ္ 
သည္ဟု ျပည္ေထာင္စုေရြးေကာက္ပြေဲကာ္မရွင္က ေျဖၾကားထားသည္။ 

၂၀၁၅ အေထြေထြေရြးေကာက္ပြတဲြင္ လႊတ္ေတာ္ကုိယ္စားလွယ္ 
ေလာင္း ၆၀၈၃ ဦး ယွဥ္ၿပိဳင္ခဲ့ၿပီး ထိုအထဲတြင္ အမ်ိဳးသမီးကိုယ္စား 
လွယ္ေလာင္း ၈၀၀ ဦး ပါဝင္ခဲ့သည္။ 

ေရႊေလး

ၾသဂုတ္ ၂၂၊ ၂၀၂၀

 ၂၀၂၀ ခုႏွစ္၊ ၾသဂုတ္လ (၁၉) ရက္မွ 
(၂၁) ရက္ေန႔ထိ က်င္းပျပဳလုပ္ခဲ့သည့္ 
ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ - (၂၁)
ရာစုပင္လုံ စတုတၳအစည္းအေဝးတြင္ 
အမ်ဳိးသမီးပါဝင္မႈ ၁၇ ရာခိုင္ႏႈန္း ရွိခဲ့သည္ 
ဟုသိရသည္။

ယင္းအစည္းအ ေဝးတြင္ အမ်ဳိးသမီး 
ကုိယ္စားလွယ္မ်ားပါဝင္မႈအေနျဖင့္ သဘာပတိ 
(၅) ဦးတြင္ အမ်ဳ းိသမီးကုိယ္စားလွယ္ (၁) ဦး၊ 
အက်ဳ းိေဆာင္ (၃) ဦးတြင္ အမ်ဳ းိသမီး (၂) ဦး၊ 
ျပည္ေထာင္စုသေဘာတူစာခ်ဳပ္ အစိတ္ 
အပိုင္း (၃) တြင္ပါရွိေသာ အပိုင္း (၃) ပိုင္း 
တင္သြင္းသူသုံးဦးတြင္ အမ်ဳိးသမီး (၁) ဦး၊ 
ေထာက္ခံေဆြး ေႏြးသူ (၅) ဦးတြင္ အမ်ဳ းိသမီး 
ကိုယ္စားလွယ္ (၂) ဦး၊ ျပည္ေထာင္စု 
သေဘာတူစာခ်ဳပ္ အစိတ္အပိုင္း (၃) ခ်ဳပ္ဆို 
ရာတြင္ အစုအဖြဲ႕ (၅) ခုမွ လက္မွတ္ေရးထိုး 
သူ (၅) ဦးတြင္ အမ်ဳိးသမီး (၁) ဦး၊ ျပည္ 
ေထာင္စုသေဘာတူစာခ်ဳပ္ အစိတ္အပိုင္း 
(၃) ကို အသိသက္ေသအေနျဖင့္ လက္မွတ္ 
ေရးထိုးသူ (၆) ဦးတြင္ အမ်ဳိးသမီး (၂) ဦး၊ 
ေက်းဇူးတင္စကား ေျပာၾကားရာတြင္ အမ်ဳိး 
သမီး (၁) ဦီးကို ထည့္သြင္းထားသည္ကို 
ေတြ႕ရွိရသည္ဟု ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ က်ား-မ 
တန္းတူေရးမဟာမိတ္အဖြဲ႕ (Alliance for 
Gender Inclusion in the Peace Process- 
AGIPP)က ၎၏ေဖ့စ္ဘုတ္စာမ်က္ႏွာတြင္ 
ထုတ္ျပန္ထားသည္။ 

ျပည္ေထာင္စု ၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ- 
(၂၁) ရာစုပင္လုံ စတုတၳအစည္းအေဝးတြင္ 
အစီအစဥ္မ်ား၏က႑တိုင္းတြင္ အမ်ဳိးသမီး 
မ်ားပါဝင္မႈကုိ အသိအမွတ္ျပဳၿပီး အေလးထား 
ေနရာေပးထားသည္ကို ေလ့လာေတြ႕ရွိရ၍ 
ၿငိမ္းခ်မ္းေရးႏွင့္ က်ား-မ တန္းတူေရး မဟာမိတ္ 
အဖြ႕ဲ (AGIPP) အေနျဖင့္ ဝမ္းေျမာက္ဝမ္းသာ 
ႀကိဳဆုိေၾကာင္း ေရးသားထားသည္။ ေရွ႕ဆက္ 
အေကာင္အထည္ေဖာ္ရမည့္ ၿငိမ္းခ်မ္းေရး 

ျပည္ေထာင္စုၿငိမ္းခ်မ္းေရးညီလာခံ-(၂၁) ရာစုပင္လုံ စတုတၳ 
အစည္းအေဝးတြင္ အမ်ဳိးသမီးပါဝင္မႈ ၁၇ ရာခိုင္ႏႈန္းရွိခဲ့ဟုဆို

ျဖစ္စဥ္မ်ားတြင္ အမ်ဳိးသမီးမ်ား၏ပါဝင္မႈကို 
အေရအတြက္အားျဖင့္သာမက အမ်ဳိးသမီး 
မ်ား အဓိပၸာယ္ျပည့္ဝစြာျဖင့္ ပါဝင္ႏိုင္ေရး 
ႏွင့္ က်ား-မ တန္းတူညီမွ်ေရးကိစၥရပ္မ်ား 
ကို အေလးထား ေဆာင္ရြက္ေပးသြားႏိုင္ရန္ 
အေလးအနက္ထား တိုက္တြန္းပါသည္ဟု 
သိရသည္။
Source: https://www.facebook.com/AGIPPMyanmar/

posts/2867844166825173?__tn__=K-R

ဓာတ္ပုံ- Myanmar State Counsellor Office facebook
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ၾသဂုတ္ ၁၂၊ ၂၀၂၀

အမ်ဳ းိသမီးမ်ားအေပၚအၾကမ္းဖက္မႈ တားဆီးကာကြယ္ 
ေရး ဥပေဒမူၾကမ္း (PoVAW) ႏွင့္ပတ္သက္ၿပီး ဆန္းစစ္
သံုးသပ္သည့္စကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲကို အမ်ိဳးသမီးမ်ား 
အဖြဲ႕ခ်ဳပ္-ျမန္မာႏိုင္ငံ (WLB) က ဦးေဆာင္၍ ဇူလိုင္လ 
(၃၀) ရက္ေန႔က အြန္လိုင္းမွတစ္ဆင့္ ျပဳလုပ္ခဲ့သည္။ 
ယင္းစကားဝိုင္းေဆြးေႏြးပြဲတြင္ PoVAW ႏွင့္ပတ္သက္၍ 
ပါဝင္ေဆြးေႏြးသူမ်ား၏ သံုးသပ္ေဆြးေႏြးခ်က္အခ်ဳိ႕ကို 
ေဖာ္ျပလုိက္ပါသည္။ အမ်ဳ းိသမီးမ်ားအေပၚ အၾကမ္းဖက္မႈ 
တားဆီးကာကြယ္ေရးဥပေဒမူၾကမ္း (PoVAW) ကုိ ဇန္နဝါရီလ 
၂၅ ရက္ေန႔က အမ်ားျပည္သူ သိရွိေလ့လာ အႀကံျပဳႏိုင္ 
ရန္ ႏိုင္ငံပိုင္သတင္းစာမ်ားတြင္ ထုတ္ျပန္ ခဲ့သည္။
Source: https://www.facebook.com/DVBTVNews/video/ 

2725001127777654/

စာမ်က္ႏွာ ၅ သို႔

အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ အၾကမ္းဖက္မႈ
တားဆီးကာကြယ္ေရး 
ဥပေဒမူၾကမ္း (PoVAW) အေပၚ 

သူတို႔ဘယ္လိုျမင္ၾကလဲ

ဓာတ္ပုံ-https://www.facebook.com/DVBTVNews/videos/2725001127777654/
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PoVAW ဥပေဒၾကမ္းမွာ စစ္ပဋိပကၡမွာျဖစ္ေန 
တဲ့ အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ ခံစားမႈေတြကို မထည့္ 
သြင္းထားဘူး။

ဒီ PoVAW ရွိလာတဲ့အတြက္ ကြၽန္မတို႔က 
ဝမ္းသာပါတယ္။ ဒါေပမယ့္ ကြၽန္မတို႔ျမန္မာႏိုင္ငံ 
ဟာ တုိင္းရင္းသားေတြနဲ႔ အေျခခံထားတဲ့ႏိုင္ငံ 
ျဖစ္တယ္။ တိုင္းရင္းသားေတြေတာင္မွ မတူ 
ကြဲျပားတဲ့အလႊာေတြရွိသလို မတူကြဲျပားတဲ့ ခံစား 
မႈေတြ ရွိေနတယ္။ ၿပီးခဲ့တဲ့ ၂၀၁၃ တုန္းက စစ္ 
ပဋိပကၡေၾကာင့္ လိင္ပိုင္းဆိုင္ရာအၾကမ္းဖက္မႈကို 
စစ္လက္နက္အျဖစ္အသံုးျပဳၿပီး တိုင္းရင္းသူ 
အမ်ဳိးသမီးေတြအေပၚ မုဒိန္းက်င့္ခံရတဲ့ အမႈေတြ 
ဆို တစ္ရာေက်ာ္ရွိခဲ့တယ္။ ဒါ့အျပင္ ကြၽန္မတို႔ 
သိရတာက ျမန္မာႏိုင္ငံက အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ 
နည္းမ်ဳ းိစုံျဖင့္ ခြျဲခားဆက္ဆံမႈပေပ်ာက္ေရးစာခ်ဳပ္ 
(CEDAW) ကိုလည္း လက္မွတ္ထိုးၿပီးသားျဖစ္ 
တယ္။ က်န္တဲ့လူ႔အခြင့္အေရးဆိုင္ရာ ေၾကညာ 
ခ်က္ေတြကိုလည္း လုိက္နာေဆာင္ရြက္ရမယ့္ 
ႏိုင္ငံျဖစ္တယ္။ ဒါ့အျပင္ ၂၀၁၈ တုန္းက ပဋိပကၡ 
ထဲမွာ လိင္ပိုင္းဆိုင္ရာအၾကမ္းဖက္မႈနဲ႔ပတ္သက္ 
ၿပီး ဒါေတြကိုပေပ်ာက္ဖို႔ လုပ္ေဆာင္ဖို႔ကိုလည္း 
လက္မွတ္ထိုးခဲ့တာကို ေတြ႕ရတယ္။ ဒါေတြကို 
စဥ္းစားၿပီးေတာ့ ဒီဥပေဒထဲကို ထည့္သြားမယ္ဆို 
ရင္ အရမ္းေကာင္းမယ္ေပါ့။ ဒါေပမယ့္ ေသခ်ာ 
ၾကည့္လိုက္တ့ဲအခါက်ေတာ့ ဥပေဒထဲမွာ အမ်ားႀကီး 
လစ္ဟာေနတ့ဲေနရာမွာရိွသလုိ သိသိသာသာခြျဲခား 
ထားတ့ဲဟာမ်ဳ းိ ျဖစ္တယ္ေပါ့။ မတူကြျဲပား လူနည္းစု 
ေတြကို ခြဲျခားထား သလို၊ စစ္ပဋိပကၡမွာျဖစ္ေနတဲ့ 
အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ ခံစားမႈေတြကို မထည့္သြင္း 
ထားဘူး။ ဒါက သိသိသာသာခြဲျခား ထားတယ္လို႔ 
ကြၽန္မတို႔ျမင္ရတယ္ေပါ့ေနာ္။

တင္သြင္းခဲ့တဲ့ဥပေဒမူၾကမ္းဟာ အမ်ားႀကီးအတိုခ်ံဳ႕ ျခင္းခံလိုက္ရတယ္       
 အမ်ဳိးသမီးမ်ားအေပၚ အၾကမ္းဖက္မႈတားဆီးကာကြယ္ေရးဥပေဒ ျဖစ္လာဖို႔ 

အတြက္ ကြၽန္မတို႔ လြယ္လြယ္ကူကူနဲ႔ ေက်ာ္ျဖတ္ခဲ့ရတာေတာ့မဟုတ္ပါဘူး။ အမ်ဳိးသမီး 
ေတြကုိ အၾကမ္းဖက္မႈမ်ဳ းိစုံကေန ထိထိေရာက္ေရာက္ ကာကြယ္ေပးႏုိင္တ့ဲဥပေဒတစ္ရပ္ 
လိုအပ္တယ္ဆိုၿပီး လႊတ္ေတာ္၊ ႏိုင္ငံေရးပါတီေတြ၊ အစိုးရတာဝန္ရွိသူေတြ နားလည္ 
လက္ခံဖို႔အတြက္ ၂၀၁၃ ခုႏွစ္ထဲက ကြၽန္မတို႔တိုက္တြန္းလႈံ႔ေဆာ္မႈေတြကို အဆင့္ဆင့္ 
လုပ္ေဆာင္ခ့ဲတာျဖစ္ပါတယ္။ ကုလသမဂၢ ဂ်ဲန္ဒါနဲ႔ပတ္သက္တ့ဲအဖြ႕ဲဘက္ကေရာ ကြၽန္မ 
တို႔အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕အစည္းေတြဘက္ကေရာ တင္သြင္းတဲ့အခါမွာ ျပည့္စံုတယ္လို႔ ကြၽန္မ 
တို႔ယူဆတဲ့မူၾကမ္းတစ္ရပ္ဟာ ၂၀၁၄ ဒီဇင္ဘာမွာရရွိခဲ့ပါတယ္။ အဲဒီမူၾကမ္းအရဆို 
အခန္း (၁၉) ခန္းပါဝင္ၿပီး ပုဒ္မေပါင္း ၂၁၇ ခု ပါပါတယ္။ ဒါေပမယ့္ ၂၀၂၀ ဇန္နဝါရီလ 
မွာထြက္လာတဲ့ သတင္းစာထဲမွာပါတဲ့ မူၾကမ္းကိုၾကည့္မယ္ဆိုရင္ေတာ့ အခန္း (၁၂)
ခန္းနဲ႔ ပုဒ္မ ၇၂ ခုပဲပါတာ ေတြ႕ရပါတယ္။ ကြၽန္မ ဘာကိုဆိုလိုခ်င္တာလဲဆိုေတာ့ ၂၀၁၄ 
ဒီဇင္ဘာမွာ ကုလသမဂၢအဖြဲ႕ေတြေရာ ကြၽန္မတို႔အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕ေတြဘက္ကေရာ 
ေတာင္းဆိုတင္ျပၿပီး ကြၽန္မတို႔လိုလားတဲ့အခ်က္ေတြက ဘယ္ေလာက္ထိေလ်ာ့သြားၿပီး 
အတိုခ်ဳံ႕လိုက္ျခင္းကိုခံရတယ္ဆိုတာ ေျပာခ်င္တာျဖစ္ပါတယ္။ 

ဒီဥပေဒမူၾကမ္းအတည္ျပဳျပဌာန္းမယ့္ေန႔ကို လက္ခ်ဳိးေရတြက္ၿပီး ေစာင့္ေနတာပါ
 ဥပေဒစဆြဲတဲ့၂၀၁၃ခုနွစ္ကေန ခု ၂၀၂၀ ႏွစ္တဝက္က်ိဳးေနပါၿပီ။ ၇ ႏွစ္ ေက်ာ္ 

ကာလ အတြင္းမွာ အၾကမ္းဖက္မွု နည္းမ်ိဳးစံုနဲ႔ ခံစားေနရတဲ့အမ်ဳိးသမီးေတြဟာ ဒီဥပေဒ 
မူၾကမ္း အတည္ျပဳျပ႒ာန္းမယ့္ေန႔ကို လက္ခ်ဳိးေရတြက္ၿပီး ေစာင့္ေနတာပါ။ ယခင္ 
အစိုးရလက္ထက္တုန္းကလည္း အေၾကာင္းအမ်ဳိးမ်ဳိးေၾကာင့္ လႊတ္ေတာ္မွာ တင္သြင္း 
ၿပီးေတာ့ အတည္ျပဳျပ႒ာန္းႏိုင္ခဲ့ျခင္းမရွိပါဘူး။ ဒါေပမယ့္ ကြၽန္မတို႔ဟာ ျပည္သူေရြးခ်ယ္ 
တဲ့ အရပ္သားအစိုးရလက္ထက္မွာ ဒီဥပေဒမူၾကမ္းကို အတည္ျပဳျပ႒ာန္းႏိုင္ဖုိ႔အတြက္ 
ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္မ်ားစြာနဲ႔ ေစာင့္ဆိုင္းခဲ့ပါတယ္။ မၾကာခင္ပဲ ဒီအစိုးရသက္တမ္းေတာင္ 
ကုန္ေတာ့မယ္၊ ေရြးေကာက္ပြေဲတာင္လုပ္ေတာ့မယ္ အခုခ်ိန္ထိ ေမွ်ာ္လင့္ခ်က္တစ္စုံတစ္ရာ 
မရရွိႏိုင္ေသးတာကိုေတာ့ ကြၽန္မတို႔ အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕ေတြ ဝမ္းနည္းစိတ္ပ်က္မိပါတယ္။ 
ဒါေပမယ့္လည္း ကြၽန္မတို႔အမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႕ေတြဘက္က လိုလားေတာင့္တဲ့အႀကံျပဳခ်က္ 
ေတြမပါသြားဘဲ ဒီတိုင္းဥပေဒျဖစ္ရင္ၿပီးေရာ အတည္ျပဳျပ႒ာန္းလုိက္မွာကို ကြၽန္မတို႔ 
မလုိခ်င္ပါဘူး။ ေနာက္ဆံုး သတင္းစာထဲမွာပါတဲ့ ဥပေဒမူၾကမ္းနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး ကြၽန္မတို႔ 
အမ်ဳိးသမီးအဖြဲ႕ေတြစုစည္းၿပီးေတာ့ ျပင္ဆင္ျဖည့္စြက္ဖို႔အတြက္ ေတာင္းဆိုတင္ျပထား 
တဲ့အခ်က္ (၁၀) ခ်က္ရွိပါတယ္။ ဒီအခ်က္ေတြကို ထည့္သြင္းျပင္ဆင္ၿပီးေတာ့ ဒီအစိုးရ 
လက္ထက္မွာေပါ့၊ ေနာက္ဆံုးလႊတ္ေတာ္မွာ ဥပေဒမူၾကမ္းကို ေဆြးေႏြးတာပဲျဖစ္ျဖစ္၊ 
ဒါမွမဟုတ္ ေနာက္အစိုးရနဲ႔ ေနာက္လႊတ္ေတာ္သက္တမ္းစတဲ့အခါမွာ ခ်က္ခ်င္း 
ဒီဥပေဒမူၾကမ္းကို ေဆြးေႏြးႏိုင္ဖို႔ပဲျဖစ္ျဖစ္ ကြၽန္မတို႔ကို စီစဥ္ေပးခဲ့တာမ်ိဳးကို လိုလား 
ေတာင့္တပါတယ္လို႔။ 

စာမ်က္ႏွာ ၆ သို႔

ေနာ္ဆဲဆဲ 
အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး
အမ်ဳိးသမီးမ်ားအဖြဲ႕ခ်ဳပ္-ျမန္မာႏိုင္ငံ 
(WLB)

ေဒၚေမစံပယ္ျဖဴ 
ဒါ႐ိုက္တာ
က်ား-မတန္းတူညီမွ်ေရးကြန္ရက္ 
(Gender Equality Network-GEN)



6 အတြဲ(၂)၊ အမွတ္-၁၆ သတင္း

''ကြၽန္မနားလည္ထားတဲ့ ႏိုင္ငံေရးေရခ်ိန္ျမင့္မားျခင္း 

ဆိုတာ အမ်ိဳးသမီးတိုင္း ေရြးေကာက္ပြဲမွာ ပါဝင္ဆံုးျဖတ္ 

ႏိုင္ျခင္းပဲ ျဖစ္ပါတယ္။ ဘာလို႔လဲဆိုေတာ့ ကြၽန္မတို႔ဟာ 

ဘယ္အလုပ္မဆုိ လုပ္ေဆာင္ႏုိင္ျခင္းေၾကာင့္ျဖစ္ပါတယ္။""

----- Michelle Obama (An American Lawyer & Author)

ကမၻာေက်ာ္တို႕ရဲ ႕  ေျပာစကား

အမ်ဳ းိသမီးအခြင့္အေရးနဲ႔ပတ္သက္တ့ဲဥပေဒ မရွိ  
တာ အာရွတိုက္တစ္တိုက္လံုးမွာ ျမန္မာႏိုင္ငံ 
တစ္ႏိုင္ငံပဲ က်န္ေတာ့တယ္

ကိုယ့္အိမ္နီးနားခ်င္းႏိုင္ငံေတြနဲ႔ ယွဥ္ၾကည့္ရင္ 
အမ်ဳိးသမီးအခြင့္အေရးနဲ႕ပတ္သက္တဲ့ ဥပေဒမရွိ 
တာ အာရွတုိက္တစ္တုိက္လုံးမွာ ျမန္မာႏုိင္ငံတစ္ႏုိင္ငံ 
ပဲ က်န္ေတာ့တယ္။ တခ်ဳ႕ိေတြက အမ်ဳးိသမီးအခြင့္အေရး 
ခ်ဳိးေဖာက္တယ္ဆိုတာ ေဘးပတ္ဝန္းက်င္ႏိုင္ငံေတြ
မွာဆိုရင္ ျပႆနာေတြကို ေသခ်ာစဥ္းစားၿပီး ဥပေဒ 
ထဲမွာ ထည့္ထားတယ္။ တကယ္လို႔ ျမန္မာႏိုင္ငံသည္ 
တကယ့္ဒီမိုကေရစီစနစ္၊ တန္းတူညီမွ်မႈစနစ္၊ လူ႔ 
အခြင့္အေရးနဲ႔ျပည့္စံုတဲ့စနစ္၊ တရားဥပေဒစိုးမိုးတဲ့ 
စနစ္ရွိတယ္ဆိုရင္ PoVAW လို ဥပေဒသည္ စံခ်ိန္ 
လည္းမွန္ရမယ္၊ အမ်ဳိးသမီးေတြရဲ႕ အသံေတြလည္း 
အမ်ားႀကီးပါရမယ္၊ အျပည္ျပည္ဆိုင္ရာစံႏႈန္းေတြနဲ႔ 
လည္း ညီရပါမယ္။ 

ဥပေဒမူၾကမ္းမွာ ဒီလိုလစ္ဟာခ်က္ေတြရွိေနတယ္
 ဒီဥပေဒမူၾကမ္းက ျမန္မာတစ္ႏိုင္ငံလံုးမွာေနထိုင္တဲ့ အမ်ဳိးသမီးေတြ 

အတြက္ အၾကမ္းဖက္မႈမ်ဳိးစံုက ကာကြယ္ေပးဖို႔ရည္ရြယ္ၿပီး ေရးထားတဲ့ဥပေဒ 
ၾကမ္းျဖစ္တယ္။ ဥပေဒရဲ႕ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္ေတြထဲမွာဆိုရင္ အဓိပၸာယ္ေတြ 
ကို ျပင္ဆင္ျဖည့္စြက္ဖို႔ အမ်ားႀကီးလိုအပ္ပါတယ္။ အမ်ဳိးသမီးနဲ႔ပတ္သက္ၿပီး 
ေရးဆြဲထားတဲ့ဥပေဒျဖစ္တဲ့အတြက္ေၾကာင့္မို႔လို႔ WLBက အႀကံျပဳထားတာက 
ေဘဂ်င္းဆံုးျဖတ္ခ်က္အမွတ္ ၁၃၂၅ တို႔ အမ်ဳိးသမီးၿငိမ္းခ်မ္းေရးနဲ႔လံုၿခံဳေရး 
ဆိုင္ရာ ဆံုးျဖတ္ခ်က္အမွတ္ေတြကို အသိအမွတ္ျပဳၿပီး အဲ့ဒါေတြနဲ႔ ေပါင္းစပ္ၿပီး 
ဒီဥပေဒမူၾကမ္းထဲမွာ ထည့္သြင္းေရးသားေပးဖို႔ လိုတယ္။ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္ 
ထဲမွာလည္း မပါေသးတာေတြ အမ်ားႀကီးရိွပါတယ္။ လိင္ပုိင္းဆုိင္ရာအၾကမ္းဖက္ 
မႈရဲ႕ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္ထဲမွာဆို မုဒိမ္းမႈအဓိပၸာယ္က ရာဇသတ္ႀကီးဥပေဒကို 
ျပန္ၿပီးရည္ၫႊန္းထားတဲ့အရာမ်ဳိးဆိုရင္ ဒီဥပေဒရဲ႕ အဓိပၸာယ္ဖြင့္ဆိုခ်က္က  
မျပည့္စံုဘူး၊ လိုအပ္ခ်က္ရွိေသးတယ္ဆိုတာ သိထားၿပီးျဖစ္လို႔၊ အဲ့ဒါေတြကို 
အဲဒီတိုင္းမထားဘဲ ျပည့္စံုေအာင္ျဖည့္သြင္းေပးဖို႔ လိုအပ္ပါတယ္။ စစ္ပဋိပကၡ 
ေဒသေတြအတြက္လည္း ထည့္သြင္းေရးသားထားတာ ရွိမေနဘူး။ အဓိပၸာယ္ 
ဖြင့္ဆိုခ်က္ထဲမွာကိုက စစ္ပဋိပကၡေဒသက အၾကမ္းဖက္မႈေတြကို ထည့္သြင္း 
ေရးသားထားဖုိ႔ လုိပါတယ္။ အဲဒီလုိပဲ စစ္ပဋိပကၡေဒသမွာ အၾကမ္းဖက္မႈတစ္ခုခု 
ျဖစ္လာၿပီဆိုရင္ ဘယ္လိုပံုစံနဲ႔ေဆာင္ရြက္မလဲ၊ ဘယ္လိုပံုစံနဲ႔နစ္နာသူေတြကို 
ကုစားေပးမွာလဲ၊ က်ဴးလြန္သူေတြကို ဘယ္လိုပံုစံအေရးယူမွာလဲဆိုတာေတြကို 
မူၾကမ္းထဲမွာမေတြ႕ဘူး။ ဒါေတြကို ထည့္သြင္းသင့္တယ္တို႔ ကြၽန္မတို႔က 
အႀကံျပဳထားပါတယ္။ 

ေလြးပိုးလာ (Lway Poe Labar) 
မူဝါဒဆုိင္ရာဘုတ္အဖြဲ႔ဝင္ (WLB) &
တြဖဲက္အေထြေထြအတြင္းေရးမွဴး (၂)၊ 
တေအာင္းအမ်ိဳးသမီးအဖြဲ႔အစည္း

ေဒၚရည္မြန္ 
Lecture on Law and Clinical 
Instructor (Harvard Law School)

ဓာတ္ပုံ-https://en.wikipedia.org/wiki/
Caroline_Kennedy


